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وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات با اشــاره به کاهش ۳۰ 
درصدی تعرفه زیرســاخت برای 
اپراتورهــا، گفت کــه تاثیر این 
تغییرات بر تعرفه نهایی مشترکان 
را بر اســاس مصوبه کمیســیون 
تنظیم مقررات ارتباطات در سال 
آینده می بینیم.محمدجواد آذری 
جهرمــی، اظهار کــرد: در رابطه 
با اینکه تعرفه نهایی مشــترکان 
چه تغییری می کند، بر اســاس 
مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات 
ارتباطات در سال آینده تاثیرش را 
می بینیم، اما گام اول که کاهش 
۳۰ درصدی تعرفه زیرســاخت 
بوده، انجام شده است. او با اشاره 
به عدم محاسبه تعرفه نیم بها برای 
تعرفه داخلی توســط اپراتورها و 
اعتراض ساترا )ســازمان تنظیم 
مقررات صوت و تصویــر فراگیر 
در فضــای مجازی( نســبت به 
این موضوع بیان کــرد: نیازی به 
گزارش ساترا نیســت و سازمان 
تنظیم مقررات ارتباطات بررسی 
می کند و اصلا ساترا یک سازمان 

قانونی نیست. 

وزیر نیرو گفــت: از زمان آغاز 
پویش هر هفتــه #الف ب-ایران 
در نیمــه دوم پارســال از ۴۶۴ 
پــروژه بزرگ بهره برداری شــده 
اســت.  رضا اردکانیان در مراسم 
بهره برداری از ۲۴ پــروژه بزرگ 
آب و برق در پنج استان کشور به 
صورت ویدئــو کنفرانس از محل 
ستاد وزارت نیرو، افزود: در نیمه 
دوم سال پارسال پویش هر هفته 
#الف ب-ایران کلیــد خورد که 
بهره برداری از ۲۲۷ پروژه بزرگ 
آب و برق را ممکن کرد. او اعتبار 
این طرح ها از ابتدا تا کنون را ۱۰۰ 
هــزار میلیارد تومان برشــمرد و 
خاطرنشان ســاخت: امسال و با 
احتساب این ۲۴ پروژه ای که در 
پنج استان به بهره برداری رسید، 
تعداد ۲۵۰ پــروژه وعــده داده 
شده ۲۳۷ پروژه که همگی بزرگ 

هستند به ثمر رسید.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
با بیان اینکه ایران به دنبال صادرات 
گاز به اروپاست، گفت: فضای آینده 
کشورها، نوع همکاری و اتفاق هایی 
که در روابط دیپلماســی کشــور 
می افتد بــر موضوع تجــارت گاز 
موثر اســت. صادرات گاز ایران به 
کشورهای همسایه امسال حواشی 
زیادی را پشت سر گذاشته است؛ 
از انفجار خط لوله صــادرات گاز 
ایران به ترکیه و توقف سه ماهه آن، 
حواشی مربوط به تمدید قرارداد با 
این کشور تا اعلام رای دیوان داوری 
اختلاف شــرکت ملی گاز ایران و 
ترکمن گاز و کاهش صادرات گاز 
به عراق، حســن منتظرتربتی - 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
تازه ترین تحولات صــادرات گاز 
ایران را تشریح و تاکید کرده است 
که ایران با بررسی دقیق تغییرات 
بازار، دورنمای صادرات گاز به اروپا 

را هم دنبال می کند.

 

یادداشـــت

خبـــر ونظــــر

دولت تغییراتی را در بودجه اعمال و چندین تبصره را اصلاح 
کرده و به برخی از شــبهات و توقعات مجلس و مردم پاسخ داده 
اســت و ما بنای همکاری را در این بودجه دیدیم ولی همچنان 
بودجه مانند سنوات گذشته و دولت های قبلی مشکلات اساسی 
دارد. این لایحه به کمیسیون تلفیق ارجاع شده و کمیسیون تلفیق 
هم قول داده برخی از مشــکلات را به سرعت رفع کند ولی باید 
ببینیم در جزئیات چه اتفاقی خواهد افتاد، با این حال این مجلس 
برای اصلاح واقعی بودجه عزم جدی دارد. به نظرم باید مجلس این 
عقیده را داشته باشد که اصلاح ساختار بودجه را در این دولت و 
دولت های بعدی انجام بدهد، در هر صورت ما برای سال آینده باید 
ساختار بودجه را تغییر دهیم و اصلاح کنیم تا بودجه ای که دولت 
می دهد براســاس مباحث علمی و اقتصادی و توانایی کامل در 
اجرای بودجه، برنامه خود را در این زمینه ارائه دهد، این نکته ای 
است که مجلس بر روی آن توافق دارد و به دنبال همین موضوع 
هم هست و از آن عقب نشینی نیز نخواهد کرد. لایحه بودجه سال 
آینده در کمیسیون تلفیق مورد بررسی و نقد و نظر قرار خواهد 
گرفت. البته اصلاحــات لایحه بودجه ای که پیــش از این داده 
شده بود به حال خود باقی است و اگر کمیسیون های تخصصی 
اصلاحی نسبت به اصلاحیه جدید لایحه داشته باشند، می توانند 
آن را نیز ارائه کنند، با این حال بیش از ۹۰ درصد اصلاحیه های 
مورد نظر کمیسیون های مختلف در بودجه ۱۴۰۰ اعمال شده 
بود. یکی از نکاتی که بنده هم به آن معتــرض بودم این بود که 
وضعیت ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان مبهم اســت و باید تعیین 
تکلیف شود و دولت باید در مدت باقیمانده این موضوع را روشن 
و شفاف کند. یکی از کارهای واجب این است که ساختار بودجه 
را تغییر دهیم و اگر نخواهیم آن را تغییر دهیم یعنی همین مدل 
سنتی که همیشه هم تورم زا بوده و کســری داشته، ادامه پیدا 
کند، قطعا غلط است و اگر درســت بود که در ۵۰ سال گذشته 
باید مشکلات اقتصادی کشور را برطرف می کرد و حتما مجلس 
باید در این زمینه موفق شود و راهی جز این نداریم و باید کشور 
را اداره کنیم. با این راهکار و روش غلط نگارش بودجه همان گونه 
که نتوانستیم مشکلات اقتصادی را برطرف کنیم بعد از این هم 
نخواهیم توانست با این بودجه ریزی مشکلی را برطرف کنیم. در 
واقع این بودجه باعث هدررفت سرمایه، ایجاد تورم می شود، ضمن 
اینکه این بودجه غیرموثر و آزاردهنده در جامعه است، این بودجه 
در مقابل تولید ایســتاده و اگر مقابل تولید هم نباشد، مشوق و 

جهت ده به آن نیست.

۴۰میلیوندلارکالاتعیینتکلیفمیشود
هشدار در رابطه با انباشــت و در آستانه فساد قرار گرفتن 
۴۰ میلیــون دلار کالای گروه ۲۷ و ممنوعیــت ورود آنها از 
سوی گمرک ایران در حالی مطرح شد که اخیرا مقرر شده این 
موضوع با حضور مسئولان مربوطه مطرح و اقدامات قانونی لازم 
در رابطه برای تعیین تکلیف این کالاها صورت بگیرد.  در کنار 
ممنوعیت واردات کالاهای گروه چهار که عمدتا غیرضروری 
و مصرفی است گروه  ۲۷ نیز اولویت ارزی غیر فعال داشته و 
در نتیجه امکان صدور کد رهگیری برای ترخیص کالاهای آن 
وجود ندارد، این در حالی است  که قبل از این ممنوعیت حجم 
زیادی از کالا براساس مجوزهای صادره وارد گمرک و بنادر 
شــده بود که امکان ترخیص پیدا نکرد. آنطور که مسئولان 
گمرک ایران اعلام کردند حــدود ۴۰ میلیون دلار کالاهای 
گروه ۲۷ در حال حاضر در  گمرک و بنادر وجود دارد ولی به 
دلیل عدم تعیین تکلیف صاحبانشان دچار مشکلاتی  شده و 
این کالاها نیز در آستانه  فساد یا متروکه شدن قرار گرفته اند. 
این در حالی اســت که براســاس ماده ۱۱ آئین نامه اجرایی 
مقررات صــادرات و واردات وقتی کالایی مشــمول افزایش 
ســود بازرگانی یا ایجاد محدودیت و یا ممنوعیت شــود اگر 
شرایط لازم را داشته باشد امکان ترخیص آن با شرایط قبل 
از ممنوعیت وجود دارد، براین اساس، طی مکاتباتی که بین 
گمرک و وزارت صمت، برای تعیین تکلیف این کالاها صورت 
گرفت، ترخیص آنها با شرایطی امکان پذیر بود؛ به طوری که 
گمرک مکلف به احراز کالا و ارائه لیست به وزارت صمت شد 
و این وزارتخانــه باید بعد از مطابقت مشــخصات این کالا با 
شــرایط مندرج در ماده ۱۱ آئین نامه اجرایی قانون مقررات 
و صادرات مشخص می کرد که آیا  قابلیت ترخیص با شرایط 
قبل از ممنوعیت وجود دارد یا خیر، این اقدامات ظاهرا صورت 
گرفته ولی در نهایت به صدور کد رهگیری بانک و ترخیص کالا 
منجر نشد. ارونقی- معاون فنی گمرک- در این رابطه اعلام 
کرد که وقتی مجوز ثبت ســفارش به عنوان مجوز ورود کالا 
صادر، کالای موضوع ثبت سفارش حمل و به گمرک و بنادر 
رسیده، اظهار شده، تشریفات گمرکی انجام، مشمول مقررات 
ماده ۱۱ آئین نامه اجرایی قانون مقــررات صادرات و واردات 
بوده و »حقوق مکتسبه« برای صاحب کالا ایجاد شده، باید 
در چارچوب قانون، تعیین تکلیف و ترخیص آنها بلامانع اعلام 
شود چرا که قبلا به صاحب کالا مجوز ورود داده شده است. 
او البته اشاره داشت به وفور این قبیل کالاها در فروشگاه های 
سطح شهر و گفته بود که یکســری سیاست ها و تصمیمات 
اخذ شده در مورد ممنوعت برخی کالاها نه تنها مانع از خروج 
ارز نشده بلکه با ورود کالا از کانال قاچاق، موجب محرومیت 
دولت از اخذ حقوق ورودی شده اســت، از این رو لازم است 
دستگاه های مربوطه با توجه به مجوزهای صادره در اسرع وقت 
نسبت به تعیین تکلیف آنها اقدام کنند. این در حالی است که 
مقرر شد طی جلسه ای برای تعیین تکلیف این ۴۰ میلیون 

دلار تصمیم گیری شود.

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

11300000 11400000 سکه تمام بهار قد    یم

11800000 11900000 سکه تصویر امام

۶550000 ۶۶50000 سکه نیم بهار

4250000 4350000 سکه ربع بهار

2350000 2450000 سکه یک گرمی

1098458 1147785 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

-11449/65 -0/91 كل

2987/87 -0/91 قیمت

-10129/55 -1/10 بازار اول

-17043/30 -0/67 بازار د    وم

-10670/76 -0/97 صنعت

-946/62 -1/47 30 شركت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مركزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

5100 512۶ یورو اروپا

5535 5887 پوند     انگلیس

28۶2 3347 د    لار كاناد    ا

2915 3293 د    لار استرالیا

597 ۶0۶ لیر تركیه

خود   رو / قیمت كارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

9542۶000 تیبا 2 )سفید( 1080۶1000 SLX 405 پژو

92928000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

5۶2000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

خبــــر
برگزاریجلسهمعیشت؛

هفتهآینده
ایسنا: نماینده کارگران در شورای عالی کار 
از موکول شدن جلسه تعیین رقم سبد معیشت 
کارگران به هفته آینده  خبر داد و فرافکنی گروه 
کارفرمایی را دلیل عدم تعیین رقم هزینه سبد 
معیشت کارگران در کمیته دستمزد دانست. 
ناصر چمنی با تشریح جزئیات چهارمین جلسه 
کمیته دستمزد شورای عالی کار، اظهار کرد: در 
حالی که قرار بود در آخرین جلسه کمیته مزد 
در بهمن ماه هزینه ســبد معیشت کارفرمایان 
مشخص شــود، گروه کارفرمایی با این توجیه 
که آنها هم دچار مشکل هستند خود را ناتوان 
از پرداخت دستمزد دانسته و اعلام کردند که 
دولت باید به وظیفه خود در قبال کارفرمایان و 
کارگران عمل کند و افزایش دستمزد را برعهده 
بگیرد. او افزود: با توجه به اعلام خط معیشــت 
۱۰ میلیون تومانی از سوی بانک مرکزی، هزینه 
معیشت کارگران با احتساب خورد و خوراک، 
درمان، مســکن و اجاره بها، آموزش و تحصیل 

قطعا به همین رقم می رسد. 

حجمصادراتبهکشورهایعربی
آرمان  ملی: مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی 
سازمان توســعه تجارت ایران گفت: مجموع 
صادرات غیرنفتی ایران در ۱۰ ماهه امســال 
نزدیک به ۲۸ میلیارد دلار برآورد شده که ۱۰ 
میلیارد و ۷۰۵ میلیون دلار از آن به کشورهای 
عربی همسایه بوده اســت. به گزارش سازمان 
توســعه تجارت ایــران، فرزاد پیلتــن افزود: 
بررســی ها نشــان می دهد که از مجموع ۲۸ 
میلیارد دلار صادرات ایران از ابتدای امسال تا 
پایان دی ماه، حدود ۲۶ میلیارد و ۱۴۶ میلیون 
دلار به ۲۰ کشــور نخســت هدف انجام شده 
است. او ادامه داد: در این فهرست همانند دوره 
۹ ماهه امسال، چین، عراق و امارات به ترتیب در 
رتبه های نخست تا سوم و کشورهای قزاقستان، 
کویت و غنا به جای کشورهای ونزوئلا، کویت و 
قزاقستان در رتبه های ۱۸ تا ۲۰ قرار گرفته اند. 
پیلتن گفت: بررســی آمارها نشان می دهد در 
مدت ۱۰ ماهه امسال نزدیک به ۱۶ میلیارد و 
۶۴۶ میلیون دلار صادرات به ۱۵ کشور همسایه 

انجام شده است. 

افزایشسپردههایبانکی
آرمان  ملی: آمارهای بانــک مرکزی، از 
افزایش ۴۱/۶ درصدی مانده سپرده ها و ۴۶/۸ 
درصدی مانده تســهیلات بانکی در پایان آبان 
ماه ۹۹ نسبت به مقطع مشابه سال قبل حکایت 
دارد. به گزارش بانک مرکزی، گزارش وضعیت 
کل مانده سپرده ها و تســهیلات ریالی و ارزی 
بانک ها و موسسات اعتباری به تفکیک استان 
در پایان آبان ماه سال ۱۳۹۹ حاکی از آن است 
که مانده کل سپرده ها بالغ بر ۳۳۳۲۳/۵ هزار 
میلیارد ریال است که این رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل ۱۰/۰۸۱ هزار میلیارد ریال 
)۴۱/۶درصد( و نسبت به پایان سال قبل معادل 
۷۱۶۰/۶ هــزار میلیارد ریــال )۲۶/۴ درصد( 
افزایش داشته اســت. بالاترین مبلغ سپرده ها 
مربوط به اســتان تهران با مانــده ۱۸۵۷۲/۹ 
هزار میلیارد ریال و کمتریــن مبلغ مربوط به 
استان کهگیلویه و بویراحمد معادل ۸۴/۸ هزار 
میلیارد ریال است. مانده کل تسهیلات بالغ بر 
۲۵۱۳۷/۷ هزار میلیارد ریال است که نسبت به 
مقطع مشابه سال قبل ۸۰۰۹/۱ هزار میلیارد 

ریال )۴۶/۸درصد( افزایش داشته است.

اتصالسامانهانبارهاباجامعتجارت
ایلنا: رئیس کل گمرک ایران اظهار کرد: در 
حال حاضر سامانه های گمرک و وزارت صمت به 
یکدیگر لینک هستند اما برای شناسه قبض انبار 
قرار بر این شد که تا پایان بهمن عملیاتی شود، 
البته بستر آن آماده شده است. شناسه کالا هم در 
حدی که توافق شده ۱۰۰درصد انجام می شود. 
مهدی میراشرفی درباره آخرین وضعیت اتصال 
دو سامانه انبارها و سامانه جامع تجارت تصریح 
کرد: در آخرین جلسات شورای اجرایی فناوری، 
یک کارگروه تعامل پذیری ایجاد شد و برای اتصال 
دو سامانه پنج محور بین گمرک و صمت تعریف 
شد که باید به اجرا برســند. او افزود:  سه مورد از 
آن به صورت ۱۰۰درصد انجام شد، دو مورد اول 
یعنی بحث شناسه یکتا قبض انبار و دوم، شناسه 
کالا با کار فنی باید در قسمت تکنیکال گمرک و 

صمت رخ دهد. 

چراآهنگرانشد؟
تسنیم: رئیس اتحادیه فروشندگان آهن با 
اعلام اینکه نظام قیمت گذاری در بازار آهن مشکل 
دارد، گفت: نمی دانیم براساس کدام استدلال و یا 
شیوه نامه قیمت در بازار یک مرتبه افزایش پیدا 
می کند. حمیدرضا رستگار با اعلام اینکه گرانی 
مســکن رکود بازار فروش آهن را تشدید کرده 
اســت، افزود: ساخت و ســاز کاهش پیدا کرده، 
قیمت مســکن افزایش قابل توجهی داشــته و 
همین امر با در نظر گرفتن کاهش قدرت خرید 
مردم بازار آهن را با رکود مواجه ســاخته است. 
او با گلایه از اینکه علاوه براین با تغییرات نرخ ارز 
بازار آهن تحت تاثیر قرار می گیرد، اظهار کرد: ما 
چندین بار در قالب نامه اعلام کرده ایم نظام توزیع 
آهن و فولاد در بازار مشکل دارد. حتی ایراداتی به 
شیوه نامه دولت در بخش فولاد مطرح کرده ایم اما 

متاسفانه هیچ گوش شنوایی وجود ندارد.

اولویتاصلاحساختاربودجه

بررســی کلیات لایحه اصلاحــی بودجه دیروز 
در حالی در دستور کار جلســه علنی مجلس قرار 
داشت که محمدباقر نوبخت- رئیس سازمان برنامه و 
بودجه- به عنوان نماینده دولت برای دفاع از کلیات 
لایحه پر ســروصدای بودجه ۱۴۰۰ در این جلسه 
حضور یافت. تصمیمات دولت برای ارز ۴۲۰۰ تومانی 
و کاهش یافتن هزینه ها از جمله مهم ترین مواردی 
بود که نوبخت به آنها اشــاره کرد. رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه با اشــاره به اصلاحات صورت گرفته 
در لایحــه بودجه، گفت: دولــت طبق نظر مجلس 
الزامات حذف ارز ترجیحی را طی شــش ماه فراهم 
می کند. نوبخت اضافه کرد: پس از بازگشت بودجه 
ما فرصت داشتیم منابع مربوط به مابه التفاوت بالای 
۲۰ درصد را اصلاح کنیم و حداقل ۴۰ هزار میلیارد 
تومان از این محل ســقف منابع لایحه تقلیل پیدا 
کرد. او یادآور شد: در مواردی همچون آبخیزداری و 
شرکت های دانش بنیان نیز که در سقف جداول قرار 
گرفته بود دقیقا مدنظر مجلس اصلاح شد اما همه 
این اقدامات همراه با کاهش هزینه صورت گرفت. این 
مقام مســئول در دولت دوازدهم ادامه داد: هر چند 
۵۳ هزار میلیارد تومان مصارف را برای تبصره ۴ در 
ارتباط با تقویت بنیه دفاعی افزایش دادیم اما ۴۰ هزار 
میلیارد تومان صرفه جویی در سایر هزینه ها انجام 
شد. نوبخت گفت: در اصلاحیه قبلی همه ۵۳ هزار 
میلیارد تومان از طریق فروش اوراق تأمین می شد 
اما با توجه به نظر نمایندگان این موضوع به حداقل 
ممکن کاهش یافت. نوبخت اظهار کرد: در واقع ۳۵ 
هزار میلیارد تومان از حجم فــروش اوراق کاهش 
یافته اســت؛ به نوعی ضمن کاهش هزینه ها، برای 
بهره مندی از منابع نیز در بخش فروش اوراق شاهد 
کاهش هســتیم که یکی از ویژگی های این بودجه 
به شمار می رود. رئیس سازمان برنامه و بودجه کل 
کشور افزود: با توجه به تلاش های کمیسیون تلفیق 
مجلس، هماهنگی های مناســبی بــا وزیر اقتصاد 
صورت گرفت و حداقل ۴۹ هزار میلیارد تومان منابع 
مالیاتی و ســایر موارد افزایش یافت؛ به عبارتی نه 
تنها مقدار فروش نفت را افزایش ندادیم بلکه منابع 
درآمدی جدیدی از محل های مناسب شناسایی و 
افزایش یافت. معاون رئیس جمهوری تصریح کرد: 
همچنین با توجه به نگرانی هایی که برخی از منفی 
بودن تراز عملیاتی داشتند، با اصلاحیه صورت گرفته 
۳۴ هزار میلیارد تومان صرفه جویی صورت گرفت و 
کسری یاد شده جبران شد. نوبخت بیان کرد: با توجه 
به اینکه نباید تکانه جدیدی به بازار کالا و قیمت ها 
وارد شود توافق شد در شش ماهه اول ارز ترجیحی 
حفظ شود اما در راستای نظر برخی از افراد مبنی بر 
یکسان سازی قیمت ارز و شفاف سازی در این حوزه 
بسترها آماده می شود تا علاوه بر اینکه به قیمت ها 
تکانه جدیدی وارد نشــود، این حــوزه نیز اصلاح 
شود. گفتنی است، پس از این اظهارات و گفته های 

نمایندگان موافق و مخالف، کلیات اصلاحیه لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ به رای مجلس گذاشته شد که نهایت 
بــا ۲۱۱ رای موافق، ۲۸ رای مخالف و شــش رای 
ممتنع از مجموع ۲۵۲ نماینــده حاضر به تصویب 
مجلس رســید. دیروز همچنین، سخنگوی ستاد 
لایحه بودجــه ۱۴۰۰ درباره جزئیــات اصلاحات 
انجام گرفته، گفت: نرخ ارز ترجیحی فعلا همان نظر 
رئیس جمهوری است یعنی برای کالاهای اساسی و 
دارو تداوم پیدا می کند. مژگان خانلو در گفت وگو با 
ایلنا درباره تغییرات بودجه ۱۴۰۰ در اصلاحاتی که 
دولت انجام داد، اظهار کرد: سقف لایحه بودجه در 
اصلاحیه به ۸۵۴ هزار میلیارد تومان افزایش یافت. 
او ادامه داد: لایحه بودجه در ابتدا با سقف ۸۴۱ هزار 
میلیارد تومان به مجلس ارائه شد اما با توجه به نامه 
مقام معظم رهبری اصلاحاتی در آن انجام دادیم و 
باید برداشت صندوق به ۲۰ درصد خود برمی گشت 
که این حدود ۹۰ هزار میلیارد تومان بار مالی ایجاد 
می کرد و باید در بودجه دیده می شــد. سخنگوی 
ستاد لایحه بودجه ۱۴۰۰ افزود: همان زمان اعلام 
کردیم ۵۳ هزار میلیارد تومان سقف اوراق را افزایش 
می دهیــم و ۴۰ هزار میلیارد تومــان صرفه جویی 
می کنیم به عبارت دیگر ۵۰ هــزار میلیارد تومان 
درآمد افزایش می یافت و ۴۰ هــزار میلیارد تومان 
هزینه کم می شــود که مابه التفاوت اینها ۱۳ هزار 
میلیارد تومان بود که این عدد به ۸۴۱ هزار میلیارد 
اضافه شده و در اصلاحیه به ۸۵۴ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. خانلو با بیان اینکه در دل این اصلاحات 
همان صرفه جویی را انجام دادیم، گفت: در آن زمان 
که لایحه در کمیســیون تلفیق در دســت بررسی 
بود قرار بود ۴۰ هزار میلیــارد تومان صرفه جویی با 
عدم تخصیص انجام شود اما در حال حاضر این ۴۰ 
هزار میلیارد تومان ارا از هزینه ها کم کردیم و با این 
اصلاح لایحه دوباره به مجلس تحویل شده است و 
همچنین ۵۰ هزار میلیارد تومان را هم در درآمدها 

اعمال کردیم.
  اظهارات موافقان و مخالفان 

ســخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس در 
صحن علنی، با اشاره به گامی که دولت برای اصلاح 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ برداشت، گفت: مجلس انقلابی 
باید گام محکم تری برای تکمیل آن و کنترل تورم 
بردارد که این به معنای تعامل است. مهدی طغیانی 
در جریان بررسی کلیات لایحه بودجه با تغییرات 
اصلاحی دولت بــرای ســال ۱۴۰۰ در موافقت با 
کلیات، افزود: اولویت مردم حذف تورم اســت که 
موضوع بررسی کلیات لایحه بودجه منطبق بر آن 
خواهد بود به خصوص که کســری بودجه دولت، 
موتور تورم زایی کشور است. او در ادامه با بیان اینکه 
لایحه نخست دولت با کسری بودجه بالایی روبه رو 
بود که باعث می شد معیشــت مردم در سال آتی 
سخت تر شود، اظهار کرد: مجلس به حق، کلیات را 

رد کرد که این کار نه تنها سیاسی نبود بلکه براساس 
کاری علمی و کارشناســی انجام شد. سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس نیز از اصلاحات صورت 
گرفته در لایحه بودجه ۱۴۰۰ دفاع کرد. علی بابایی 
کارنامی در موافقت با کلیات این لایحه، گفت: به 
چند دلیل مخالف لایحه بودجه در نوبت گذشــته 
بوده ام اما اینبار دولت شــش بند مد نظر را اصلاح 
کرده اســت. نماینده مردم ســاری و میاندرود در 
مجلس، ادامه داد: دولت میزان فروش نفت را واقعی 
کرده اســت و صرفه جویی در جداول بالغ بر چهار 
هزار میلیارد تومان را پذیرفته است. همچنین برای 
حقوق و دســتمزد چهارچوب و سقف مناسبی در 
نظر گرفته است. او بیان کرد: کاهش انتشار اوراق 
مشارکت از جمله خواسته های مخالفان بودجه بود 
که در اصلاحیه ۵۰ هزارمیلیارد تومان انتشار اوراق 
کاهش یافته از ســوی دیگر در بودجه درآمدهای 
پایدار و ثابت لحاظ شده است. این نماینده مجلس 
مطرح کرد: یکی از دستورهای مقام معظم رهبری 
به مجلس و دولت افزایش سهم صندوق توسعه ملی 
از فروش نفت بوده است. در اصلاحیه دولت سهم 
صندوق از فروش یک میلیون بشــکه۲۰ درصد و 
بالاتر از آن ۳۸ درصد لحاظ شــد. بابایی کارنامی 
با بیان اینکه اصلاح ساختار مناسب است، توضیح 
داد: نمی توان کاری که در ۴۰ سال انجام نشده است 
را در شش ماه محقق کرد و توقع جامعه را بالا برد. 
مجلس چهار سال فرصت دارد تا اصلاح ساختار را 
عملیاتی کند. نماینده مردم ورزقان هم در مجلس، 
گفت: نیم میلیون بشــکه به میزان فروش نفت در 
سال آینده اضافه شده که تحقق آن مشخص نیست 
و لایحه بودجه بیــش از ۵۰ درصد به فروش نفت 
وابستگی دارد. الهویردی دهقانی ضمن مخالفت 
با کلیات آن گفت: بودجه بــه دلیل نواقص فراوان 
توسط نمایندگان رد شد، اگر قرار بود همین لایحه 
قبلی به مجلس ارائه شود، نباید آن را رد می کردیم. 
تغییرات لایحه ارائه شــده قابل توجه نیســت و 
کمیسیون تلفیق این تغییرات را اعمال کرده بود. 
نماینده مردم ورزقان، با اشــاره به اینکه وابستگی 
بودجه به نفت کم نشده و بیش از ۵۰ درصد لایحه به 
نفت وابستگی دارد، تصریح  کرد: بودجه با محوریت 
مذاکره با آمریکا بسته شده است، نیم میلیون بشکه 
به میزان فــروش نفت افزوده شــده که تحقق آن 
مشخص نیست. به گزارش خبرآنلاین،  همچنین 
نماینده مردم تهران در مجلس گفت: درآمدهای 
لایحه بودجه اصلاحی دولت واقعی نیســت زیرا 
این بودجه با رویکرد انتخاباتی تدوین شده است. 
سیدمصطفی آقامیرسلیم در جریان بررسی کلیات 
لایحه بودجه با تغییرات اصلاحی دولت برای سال 
۱۴۰۰ کل کشور، ضمن مخالفت با کلیات آن گفت: 
بودجه هر کشور متناســب با مسائل مالی آن و در 

راستای رفع مشکلات اساسی تنظیم می شود.

آرمان ملی- سوسن یحیی پور: دوازدهم آذرماه 99، دولت روحانی آخرین سند سالانه کل کشور را توسط حسینعلی امیری- معاون پارلمانی 
رئیس جمهوری- به مجلس تقدیم کرد که البته بدون حاشیه نیز نبود؛ حضور نیافتن روحانی و ترک مجلس از سوی قالیباف، از جمله این 
حواشی بود. لایحه بودجه با انتقاداتی نیز همراه شد و کمیسیون تلفیق در بازه زمانی 45 روزه حین بررسی آن، تغییراتی را در بسیاری از 
ارقام آن اعمال کرد. اما با وجود اینکه انتظار می رفت پس از حدود دو ماه، با این تغییرات از سوی مجلس انقلابی موافقت شود، در چهاردهم 
بهمن ماه، با 99 رای موافق، 148 رای مخالف و 12 رای ممتنع از مجموع 261 نماینده حاضر با کلیات لایحه بودجه سال 1400 مخالفت شد. 
پس از آن دولت دست به کار شد و در حالی که روز دوشنبه لایحه اصلاحی بودجه سال آتی به دست مجلسی ها رسید، آنها دیروز در جلسه 

غیرعلنی خود آن را بررسی کردند و در نهایت کلیات اصلاحیه لایحه بودجه 1400 به تصویب رسید. 

    کلیات اصلاحیه لایحه بودجه 1400 به تصویب رسید

از تصمیم مهم ارزی تا کاهش 40هزار میلیاردی هزینه ها 
  لطف ا... سیاهکلی       موافقان و مخالفان چه گفتند؟

عضو كمیسیون صنایع و معادن مجلس


